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PROCÉS DE PARTICIPACIÓ DEL PLA DIRECTOR DEL PARC DEL CASTELL DE 

L’ORENETA 
 

ACTA DE LA SESSIÓ GESTIÓ DE LA BIODIVERSITAT I USOS DEL PARC 
 
 
Dia i hora: 23 de febrer de 2023 a les 18 h 

Lloc: Centre Residencial de Sant Joan de Déu. C/ Hort de la Vila, 46 
 
 
Assistència a la reunió 
 
Per part de l’Ajuntament de Barcelona: 
 
Max Cahner, Conseller de Sarrià Sant Gervasi 
Francesc Jiménez, Gerent de l’Institut Municipal de Parc i Jardins  
Xavier Candela, Parcs i Jardins 
Izaskun Martí, Parcs i Jardins 
Octavi Borruel, Parcs i Jardins 
Joan Sarsanedas, Parcs i Jardins 
Anna Feu, equip redactor del Pla Director 
Núria Satorra, Consellera ERC 
Montse Fraile, Tècnica de barri 
Eva Albaladejo, Democràcia Activa 
Sandra Campos, Participació d’Ecologia Urbana 
Xavi Tercero, Quòrum 
Joan Rosés, Quòrum 
 
 
Per part de la ciutadania, entitats i col·lectius: 17 persones (7 dones, 10 homes) 
 
- AVV Sarrià  
- IE Costa i Llobera 
- Plataforma Amigues i amics del Parc de l’Oreneta 
- Trenet de l’Oreneta 
- Veïns i veïnes que participen a títol individual 
 
Desenvolupament de la sessió 
 

1. Benvinguda institucional (Max Cahner, conseller de Sarrià-Sant Gervasi) 

El conseller de Districte, Max Cahner, fa una breu introducció explicant tot el fet fins ara 

en aquest procés participatiu, els antecedents i en quin punt ens trobem ara.  

    

2. Explicació sobre l’estratègia de gestió de la biodiversitat i usos del Parc (Parcs 

i Jardins) 
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Izaskun Martí de Parcs i Jardins, fa una explicació detallada sobre la gestió del parc, la 

seva biodiversitat i els seus usos. Acompanya l’explicació amb una presentació que teniu 

adjunta en el següent enllaç: 

 https://www.decidim.barcelona/processes/parcoreneta/f/5419/meetings/6324?locale=ca 

    

3. Treball conjunt, en torn obert de paraules 

Aquesta part de la sessió s’havia de desenvolupar fent diversos grups per treballar sobre 

plànol i amb unes fitxes, el tema de la biodiversitat i usos. Però a petició de la Plataforma 

Amigues i amics del Parc de l’Oreneta i després de sotmetre-ho a votació entre tots els 

veïns i veïnes, es va decidir treballar tots junts, com un sol grup.     

 

- Eduardo Saiz – AVV Sarrià, diu que li sembla molt bé la diagnosi del parc 
presentada per Parcs i Jardins, que coincideix en què és molt realista. Tot i això, 
considera que li ha faltat que s’expliqués més sobre biodiversitat, ja que és prou 
important, atès que el Parc de l’Oreneta no deixa de ser una llengua del Parc de 
Collserola, que conserva mostres substancials i suficientment importants de 
biodiversitat. 
Diu que cal tenir ben catalogades les especificitats a nivell de biodiversitat per tal de 
poder prendre les mesures correctes. 
Ens explica les 3 zones principals a nivell de biodiversitat que té el parc: 
1. Zona no ombrívola (zona ZIN), cal intervenir, ja que tot i ser la part més seca, és 

una molt bona representació del prat sabanoide. 
2. Zona tocant Can Caralleu: és una roureda i alzinar que òbviament és un sistema 

molt important a preservar. 
3. Zona arbustiva. 

- Josep Miquel Arregui – Trenet de l’Oreneta, explica que el parc abans eren 
terrenys agrícoles i que ha anat reconquistant l’espai a la seva manera. 

- Veí – AAVV, enceta el tema dels arbres mort, ja que explica que en altres parcs com 
el de Sentmenat, els arbres morts, es reutilitzen per evitar pas de bicicletes. Diu 
també que a la mina d’aigua de baix, es perd tota l’aigua ja que va a clavegueram.  

- R: Izaskun Martí – Parcs i Jardins, explica que al Parc de Sentmenat tenen les 
mateixes problemàtiques que a l’Oreneta i remarca que l’aigua de la mina no va a 
clavegueram, sinó que es filtra cap a terra.  

- Montserrat Busto – Amigues amics Oreneta, comenta que a partir de les últimes 
intervencions, s’han perdut usos que abans hi havia, reclama que es restaurin murs 
secs i es protegeixi el patrimoni. 

- Octavi Borruel -  Parcs i Jardins, explica que, almenys a partir d’ara, se seguiran 
les normes de desbrossament i la jardineria de baix impacte explicades en la 
presentació, que són molt menys intensives per tal de preservar aquests tipus 
d’espais. 

- Joan Morera – Trenet de l’Oreneta, pregunta per la qualificació urbanística de la 
zona gris del mapa.     

- Jordi Bigues – Amigues i amics del Parc de l’Oreneta, insisteix que primer cal 
aclarir “què hem de saber que no sabem”, per tal que el Pla Director protegeixi 
correctament aquest parc. Torna a insistir que volen veure els estudis. També torna a 
insistir que el parc ha de ser un parc forestal, com ho era abans de tots el greuges de 
l’Administració. 

- Dolors Bastida – IE Costa i Llobera, vol aportar la veu dels infants i joves: 
1. Volen parc naturalitzat. 
2. Importància de la senyalística com a eina de preservació. 
3. Importància de l’aula natura. 

https://www.decidim.barcelona/processes/parcoreneta/f/5419/meetings/6324?locale=ca
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Fa la reflexió que a vegades un rec intensiu també té com a resultat un creixement 
intensiu no desitjat. 

- Ramon Altadill – veí, comenta que se li fa difícil pensar que falti tanta aigua, com 
s’ha comentat a la presentació, ja que abans l’Av. Foix, era una riera. El que cal es 
fer estudis per saber d’on ve i per on passa l’aigua i un cop fet això, es pot saber si 
val la pena reaprofitar aquesta aigua. 

- Xavier Robert – veí, comenta que aigua n’hi ha segur per la banda de l’Escola 
Betània Patmos. 

- R: Anna Feu – equip redactor, ens torna a explicar que sí que es faran tots aquets 
estudis, els torna a citar (per saber tots els estudis, consultar acta anterior). 

- Joan Rosés – veí, comenta el tema de la importància de la degradació del sòl, 
respecte a altres espais de la ciutat, ja que, òbviament, això afecta els usos. 
Considera que cal aprofundir en la gravetat i la solidesa dels terrenys. 

- R: Izaskun Martí – Parcs i Jardins, respon als veïns i veïnes que la biodiversitat 
està estudiada en profunditat i que quan calgui ho poden explicar. Sobre el tema de 
l’aigua explica que sí que n’hi ha, però que no està disponible en el cas de l’Oreneta. 
El que ha succeït amb l’Oreneta és que eren terrenys per cultius que després passen 
a ser parc, però sense la gestió corresponent i el resultat és l’actual. Sobre el tema 
del sòl, explica que el problema se’l troben a varis llocs/parcs de la ciutat, però que a 
l’Oreneta és dels més greus. Cal treballar per frenar l’erosió del parc. 

- R: Octavi Borruel – Parcs i Jardins, diu que són conscients de la diversitat 
d’ambients del parc i que han d’estar molt clars. Fa la reflexió, que s’ha de ser molt 
conscients de la contradicció constant entre determinats usos intensius o usos 
incívics  i la naturalització del parc. Qualsevol recuperació del parc passa per la 
recuperació de sòl i que calen desenvolupar determinats processos per a aquesta 
recuperació. Cal tenir en compte que és molt progressiu, no es tindrà un alzinar en 
dos dies. Constata també la gran potencialitat que té el parc i que per això, és tan 
important trobar l’equilibri. Està d’acord que cal augmentar punts d’aigua al parc per 
fomentar la cria d’amfibis. 

- Xavi Tercero – Quòrum, constata que hi ha consens generalitzat en iniciar aquest 
procés de regeneració del sòl. 

- Eduardo Saiz – AVV Sarrià, està d’acord amb tot el que ha comentat l’Octavi i 
remarca la dicotomia entre usos i biodiversitat. 

- Josep Miquel Arregui – Trenet de l’Oreneta, reclama que ja que la constructora 
Nuñez i Navarro va trencar la mina d’aigua, que per què no la repara. 

- R: Izaskun Martí – Parcs i Jardins, comenta que al final aquesta mina es troba en 
terreny privat i l’Ajuntament no hi té competència. 

- R: Joan Sarsandedas – Parcs i Jardins, explica que en realitat només es 
desbrossa el parc dos cops l’any i que s’intenta fer el més bé possible. També 
comenta que si algú veu alguna mala pràctica, que no dubti en posar-se en contacte 
amb ell o a través de l’aplicació Barcelona a la butxaca. 

- Un veí pregunta sobre la font d’aigua que hi havia al carrer Gaspar Cassadó. 
- Josep Miquel Arregui – Trenet de l’Oreneta, comenta que hi ha una font d’aigua 

de boca que no hi surt aigua, al costat del Trenet. 
- Parcs i Jardins recull la incidència. 

 
Xavi Tercero – Quòrum, tanca la sessió i emplaça a totes les persones participants a la 
sessió del dia 29 de març sobre qualificació urbanística i patrimoni. 
 
 

Al dia següent de la sessió, Parcs i Jardins va fer la consulta sobre la font del carrer Gaspar 

Cassadó a BCASA (Barcelona Cicle de l’Aigua, S.A.) que, entre d’altres, gestiona les fonts 
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de la ciutat. BCASA informa que aquesta font va ser retirada el 2015, per l’anul·lació d’un 

comptador d’aigua, i ara per ara no es plantegen reposar-la, ja que n’hi ha una en activitat a 

100 metres d’aquest punt (dins del parc).  

Adjuntem fotografia de la font. 

 
 
 

 
 
Acta elaborada per:  
Joan Rosés, Quòrum SL. 


